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Несмотря на многочисленные ограничения, вызванные пандемией коронавируса COVID-19, и обусловленный ею 

кризис, проблема экономической преступности не утратила своей актуальности. Две трети совершаемых преступлений 

относятся к категории тяжких, а причиняемый ими материальный ущерб исчисляется сотнями миллиардов рублей. Вос-

пользовавшись возросшим спросом на медицинские изделия и оборудование, заметно активизировались мошенники, 

а переводом значительного числа сотрудников компаний на дистанционный режим работы — хакеры. Изменения за-

купочного законодательства привели к появлению новых антиконкурентных и коррупционных проявлений. Стабиль-

но высоким остается количество внешнеэкономических преступлений, связанных с контрабандой стратегически важ-

ных товаров и ресурсов. Для минимизации криминальных угроз и смягчения их негативных последствий необходимо 

реализовать целый комплекс организационно-правовых мер, перечень которых сформулирован в настоящей статье.
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Despite the numerous restrictions caused by the COVID-19 coronavirus pandemic and the crisis, the problem of economic 

crime has not lost its relevance. Two-thirds of the crimes committed are classified as serious, and the material damage caused by 

them amounts to hundreds of billions of rubles. Taking advantage of the increased demand for medical products and equipment, 

fraudsters have become noticeably more active, and hackers have moved a significant number of company employees to work 

remotely. Changes in procurement legislation have led to the emergence of new anticompetitive and corruption manifestations. 

The number of foreign economic crimes related to the smuggling of strategically important goods and resources remains stably high. 

To minimize criminal threats and mitigate their negative consequences, it is necessary to implement a whole range of organizational 

and legal measures, the list of which is formulated in this article.

Keywords: economic crime, pandemic, smuggling, corruption, cybercrime. 

DOI: 10.18572/2072-3644-2021-2-44-51




